
تلاش بی نتیجه برای بومی ماندن
 یک پیام رسان داخلی دیگر که حدود سه سال پیش، وام 5 میلیاردی

 از وزارت ارتباطات گرفته بود، تعطیل می شود

یلدا توکلی / گروه جامعه
   tavakoli.yalda11@gmail.com

یکی از پیام رسان های داخلی قرار است تا 
چند روز دیگر به فعالیت خود پایان دهد؛ 
پیام رسانی که با داشتن کاربران متعدد اما 
اعلام کرده که دیگر قادر به ادامه فعالیت 

نیست.
دریافت وام میلیاردی برای 

ادامه فعالیت
بیسفون از جمله سه پیام رسان بومی بود 
که ابتدای سال ۹۷ از وزارت ارتباطات وام 
پنج میلیارد تومانی دریافت کرده بود. در 
آن زمان تیم اجرایی بیســفون، دریافت 
این وام را در اردیبهشت ۹۷ تأیید کردند 
و مؤسس بیســفون نیز در توئیتر خود 
مهر تأیید بر این خبر گذاشــت. از سوی 
دیگر وزارت ارتباطــات برخی امکانات 
زیرســاختی را نیز به شــکل رایگان در 
اختیار پیام رســان های بومی قرار داده 
بود که مشخص نیســت بیسفون از این 
امکانات نیز استفاده کرده است یا خیر. 
بیسفون در کنار سروش و گپ از معدود 
پیام رسان هایی بود که این وام را از دولت 
دریافت کرده بودند. دیگر دریافت کننده 
این وام یعنی ســروش نیــز در ماه های 
گذشته اخباری مبنی بر فروش آن توسط 
مالــک اصلی اش یعنی صدا و ســیما به 
گوش می رســید و این روزهــا با ریزش 
کاربران نسبت به دوران فعالیتش در چند 

سال پیش روبه روست.
تلاش برای بومی ماندن

پیام رسان بیسفون توسط شرکت 
تراشه سبز ساخته شــد و از سال ۹۱ تا 
سال ۹۳ کارهای توســعه نرم افزار انجام 

شد و برای نخستین بار در سال ۹۳ و در 
نمایشگاه تلکام از این محصول رونمایی 
شد. در الکامپ ۹۳ این نرم افزار به صورت 
رسمی در بستر اندروید و iOS ارائه شد 
و به تدریج قابلیت چــت و گروه را نیز به 
آن اضافه شــد. برای آنکه بیسفون واقعاً 
یک پیام رســان بومی باشد تلاش های 
زیادی شد، از جمله همکاری با هنرمندان 
معــروف ایرانی در طراحــی بصری این 
اپلیکیشن. تیمی به سرپرستی »بزرگمهر 

حسین پور« طراحی اســتیکرهای این 
پیام رســان را بر عهده گرفت و بخشــی 
از طراحی اســتیکرهای ایــن مجموعه 
توســط تیم شکرســتان انجام شــد؛ 
»کارن همایونفر« نیــز در طراحی زنگ 
و صدای اختصاصی برای این نرم افزار با 
تیم بیســفون همکاری کرد. آخرین به 
روزرسانی این نرم افزار به دو سال پیش 
برمی گردد. عوامل اجرایی تیم بیسفون 
ادعا داشتند که ویژگی مهمی همچون 

کانال که امروزه در تلگرام جزو ویژگی های 
محبوب و البته اصلی آن اســت را آن ها 

پیش از تلگرام راه اندازی کرده بودند.
 بیش از دو میلیون کاربر

در ســال ۹۴ و پس از آنکه این 
پیام رســان به بیش از دو میلیون کاربر 
دســت پیدا کرد، یک ارتقای نرم افزاری 
در آن انجام شد و با یک ری برند دوباره، 
محصول جدیدی با نام »بیسفون پلاس« 
عرضه شد. در آن زمان گفته شده بود که 

بیسفون پلاس قابلیت ارائه خدمات به ۱۰ 
میلیون کاربر را به صورت همزمان دارد و 
به زودی مواردی چون تبادلات بانکی و 
احراز هویت نیز روی آن انجام خواهد شد. 
بیلبوردهای تبلیغاتی بیسفون در حاشیه 
نمایشگاه الکامپ دو سال پیش و صحبت 
از »تیک سوم« در آن زمان تمام توجه ها 
را به خود جلب کرد. بیسفون پلاس دست 
روی نقطه حساســی همانند »امنیت« 
گذاشته بود و در بخش »درباره ما« تاکید 
کرده بود »به واسطه پروتکل اختصاصی 
خودمان، مسائل امنیتی در زمینه هک 
و حوزه های مشــابه را رعایت کرده ایم و 
به جرأت می توانیم بگوییم که امن ترین 

پیام رسان داخلی هستیم.«
تبلیغات گسترده و تعطیلی 

ناگهانی
حتی در تبلیغات و بیلبوردهای شهری 
که از این پیام رسان دیده می شد با شعار 
»نگران تیک سوم نباش« مواجه بودیم که 
نشان می داد بیسفون پلاس می خواهد به 
کاربران خود ثابت کند هیچ اطلاعاتی از 
آن ها به خارج از سرورها درز پیدا نخواهد 
کرد. در هر حال این پیام رسان بعد از فراز 
و نشیب های فراوان، نتوانست به موفقیت 
برسد و امروزه در آستانه تعطیلی است. 
نرم افزار بیسفون در مارکت های اندرویدی 
گوگل پلی یا کافه بازار دیده نمی شود و 
بخش پشتیبانی آن نیز پاسخگو نیست؛ 
حتی کانال های فعال در این پیام رسان 
نیز آخرین پیام هایشان مربوط به ماه های 
گذشته است. یک پایان آرام برای اولین 
پیام رســان بومی ایران در حال رخ دادن 

است.

آیا تردمیل برای زانو ضرر دارد؟

مراقب این ورزش باشید  
پریسا جمدی / گروه ترجمه
news@ naslefarda.net 

دویدن، چه در فضای باز و چه روی تردمیل، یک 
ورزش با فشار بالاســت که می تواند برای زانوها 
سخت باشــد. هنگام انتخاب تردمیل، به دنبال 
ویژگی هایی باشید که به حفظ سلامت زانو کمک 
می کند. به دویدن روی تردمیل معتاد نشــوید 
زیرا میانه روی و اعتدال کلید اصلی کاهش خطر 
آسیب به زانو است. اگر قبلًا از ناحیه زانو آسیب 
دیده اید، قبل از شروع تمرین با تردمیل با پزشک 

خود صحبت کنید.
 دویدن در مسیر باز در مقابل دویدن 

روی تردمیل
تردمیل یک تخته چوبی نیمه شناور زیر تسمه 
متحرک خود دارد که در کنــار چند ضربه گیر 
پلاســتیکی با  کیفیت بالا، وظیفه انتقال فشار 
و جذب نیروی وارد از پاهای ورزشــکار را دارد. 
مزیت دویدن در جاده متغیر بودن زمین است، 
بنابراین خطر آســیب دیدگی حرکت تکراری 
کاهش می یابــد. از آنجا که هر ســبک دویدن 
فواید و عواقبی دارد، سعی کنید هر دو شکل را 
در رژیم تناسب اندام خود بگنجانید، اما همیشه 

با حد اعتدال.
 مزایا و معایب تردمیل برای زانو

اکثر دونده های تردمیل با انگشــتان پا 
می دوند، با اینکه عادت آسیب دیدگی در نهایت 
به سبک دویدن فرد بســتگی دارد. وقتی روی 
انگشتان پا می دوید، شکل پای شما به گونه ای 
است که هنگام تماس پا با تســمه نقاله، زانوی 
شما تا حد زیادی خم می شــود. بنابراین، زانو با 
هر قدمی که برمی داریــد توانایی جذب نیروی 

بیشتری را دارد.
وقتی در فضای باز می دوید، می توانید سریع یا 
آهســته راه بروید یا بدوید. فقط با حرکت دادن 
بدن می توانید سرعت حرکت خود را مستقیماً 
در حالت دویدن تغییر دهید. با وجود تردمیل، 
سرعت همیشه ثابت اســت. فقط می توانید با 
همان سرعت آهسته یا تندی حرکت کنید که 
تنظیمات تردمیل اجازه می دهد. این می تواند 
باعث  شود که برخی از دونده ها هنگام راه رفتن 
با انگشتان پا ابتدا احســاس درد کنند. استفاده 
کنندگان از تردمیل ابتدا باید سعی کنند وسط 
پا را روی زمین قرار دهند. این کار به تعادل نیرو 
در هنگام راه رفتن کمک می کند تا تمام نیرو در 
یک مکان هدایت نشود. درد زانو که فرد می تواند 
با استفاده از تردمیل تجربه کند، به دلیل استفاده 

از تردمیل نیست بلکه نحوه استفاده از آن است.
 علائم آسیب زانو در اثر استفاده از 

تردمیل
تنها یک نوع آسیب زانو در دویدن وجود ندارد، 
تشخیص مشــکل بدون مراجعه به متخصص 
تقریباً غیرممکن است. اگر مشکلی دارید، باید در 
اسرع وقت به یک متخصص واجد شرایط مانند 
فیزیوتراپیســت مراجعه کنید. آسیب های زانو 
ناشی از استفاده از تردمیل می تواند از آسیب های 
تکراری تروما باشد که می تواند از طریق استفاده 
بیش از حــد، فرم بد دویدن، مربیان اشــتباه یا 
حتی رژیم غذایی نامناسب باشد. صدمات حادتر 
می توانند ناگهانی مانند یک درد شدید همراه با 

تورم و درد ایجاد شوند.
 نحوه استفاده از تردمیل بدون ایجاد 

فشار بر زانوها
به طور کلی دویدن، به دلیل برخورداری از فشار 
بالا، اغلب دلیل درد مفاصل پایین بدن و ســایر 
موارد مرتبط است. در واقع، رویکرد، شکل و سابقه 
سلامتی شما احتمالاً تأثیرگذارتر از خود تردمیل 
است. توجه به تکنیک، ترازبندی بدن و تمریناتی 
که روی تردمیــل انجام می دهیــد می تواند به 

کاهش یا از بین بردن فشار زانو کمک کند.
 تردمیل مناسب را انتخاب کنید

تردمیلی را انتخاب کنید که به شما در 
کاهش تأثیر بر روی مفاصل کمک کند. اگرچه 
تردمیل ها به اندازه چمن و پیست نرم نیستند، 
اما نسبت به بتن بدن شما هنگام راه رفتن روی 
آن راحت تر است. با این حال، با گذشت زمان و 
استفاده، تردمیل ها می توانند برخی از توانایی های 
جذب شوک خود را از دســت بدهند. چندین 
تردمیل مختلف را در ســالن بدن ســازی خود 
امتحان کنید و تردمیلی را انتخاب کنید که نرم تر 
اســت. هنگامی که برای اولین بار روی تردمیل 
می دوید، ممکن اســت تمایل بــه کوتاه کردن 
قدم خود داشته باشید، که می تواند فشار زانوها 
را افزایش دهد. اطمینان حاصل کنید که سطح 
دویدن تردمیل به اندازه کافــی بلند و به اندازه 
کافی گسترده است تا بتواند گام طبیعی دویدن 
شما را در خود جای دهد تا خطر آسیب را کاهش 
دهد. اگرچه ممکن اســت وسوسه شوید که در 
جلوی تردمیل بدوید، اما این کار می تواند روند 
پیشرفت شــما را کوتاه کند. در عوض، از وسط 

بدوید تا بتوانید گام های طبیعی بردارید.
راه بروید، ندوید  

برای جلوگیــری از درد زانــو، به جای 
دویدن روی تردمیل راه بروید.

کفش مناسب بپوشید  
بســته به فعالیت خود کفش مناسب 

پیاده روی یا دویدن بپوشید.
 قدم خود را کوتاه کنید

 برای جلوگیری از درد نگرفتن پا ناشی 
از دویدن روی تردمیل قدم های کوتاه بردارید.
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 بررسی تحلیلی دو مقوله متصل 
 در یک حوزه

مهدویت و انتظار در اندیشه 
استاد مطهری

حسین سوزنچی / گروه اندیشه
news@ naslefarda.net 

...به بیان دیگر، از ویژگی های انســان، تضاد 
درونی میان غرایز متمایل به پایین است که 
هدفی جز امر فردی و محدود و موقت ندارد 
و گرایش های متمایل به بــالا که می خواهد 
از حدود فردیت خارج شــود و همــه افراد را 
در برگیــرد. نبرد درونی انســان که قدما آن 
را نبرد میان عقل و نفــس می خواندند، خواه 
ناخواه به نبرد میان گروه های انســان ها هم 
کشیده می شود؛ یعنی نبرد میان انسان های 
کمال یافته و آزادی معنوی به دســت آورده 
با انسان های منحط و حیوان صفت که قرآن 
کریم آغاز این نبرد را در داستان دو فرزند آدم، 

هابیل و قابیل منعکس کرده است.
در طول تاریخ گذشــته و آینــده، نبردهای 
انســان تدریجــاً بیش تر جنبــه عقیدتی و 
مسلکی پیدا کرده و می کند و انسان تدریجاً 
از لحاظ ارزش های انســانی به مراحل کمال 
خود، یعنی به مرحله انسان آرمانی و جامعه 
آرمانی نزدیک تر می شــود تــا آن جا که در 
نهایت امر، حکومت و عدالت، یعنی حکومت 
ارزش های انسانی که در تعبیرات اسلامی از 
آن به حکومت مهدی تعبیر شده است، مستقر 
خواهد شــد و از حکومت نیروهــای باطل و 
حیوان مآبانه و خودخواهانه و خودگرایانه اثری 

نخواهد ماند.
نکته جالب توجه این که بر اســاس پاره ای از 
احادیث، قیام مهدی)عج( زمانی رخ خواهد 
داد که سعید و شقی به نهایت کار خود رسیده 
باشند؛ یعنی هر چه این حرکت تاریخ به جلو 
می رود، هم شقی شقی تر و هم سعید سعیدتر 
می شود و چنین جامعه ای است که می تواند 

زمینه ساز قیام نهایی حق و باطل شود.
8. ایمان به غیب و امدادهای غیبی: نکته 
بســیار مهمی که در این جنگ حق و باطل 
نباید مورد غفلت واقع شود، این است که نظام 
جهان، نظام اخلاقی اســت. در منظر دینی، 
جهان چنین نیســت که در برابر عمل خوب 
و بد واکنش یکسانی داشته باشد و این همان 
چیزی است که از آن تحت عنوان امدادهای 
غیبی یاد می شود. قرآن کریم می فرماید: إنِ 
َ ینَصُرْکُــمْ )محمد )۴۷(: ۷(، وَمَن  تنَصُرُوا اللَّ
ـهُ مَخْرَجًا )طلاق )65(: 2(،  ّـَ َ یجَْعَل ل یتََّقِ اللَّ
إنِ یکَُن مِّنکُمْ عِشْرُونَ صَابرُِونَ یغَْلبُِواْ مِئَتَیْنِ 
)انفــال )8(: 65( و ... که همگی حکایت دارد 
معادلات حاکم بر جهان، بســیار بیش تر از 
معادلات مادی و عادی است که با چشم سر 
مشــاهده می شــود که یکی از این معادلات 
مهم، آمدن حضــرت مهدی)عج( برای نبرد 
نهایی حق و باطل است و به تعبیر دقیق شهید 
مطهری: »از مجموع آیات و روایات استنباط 
می شود که قیام مهدی موعود)عج( آخرین 
حلقه از مجموع حلقات مبارزات حق و باطل 
اســت که از آغاز جهان برپا بوده است  و این 
همان امداد غیبی  است که شامل جبهه اهل 
حق می شود. باید توجه کرد که در منطق قرآن 
کریم، شمول امدادهای غیبی نه تنها منافاتی 
با تلاش و حرکت ما ندارد، بلکه اساساً، اگر ما 
بکوشیم، این امدادها از راه می رسند. اگر خدا 
را یاری کنید،  خدا یاریتــان می کند. در آیة 
»وَمَا رَمَیْتَ إذِْ رَمَیْتَ وَلـَکِنَّ اللَّ رَمَی« )انفال 
)8(: ۱۷( نمی فرماید تو کناری نشسته بودی 
و تیری از غیب آمد و به دشــمن خورد؛ بلکه 
می فرماید آن تیــری را که تو پرتاب می کنی 
ما به هدف می زنیم که اگر تو باشی و خودت، 

معلوم نیست آن تیر به هدف بخورد.
9. بعد از قیام مهدی)عج(: واپسین نکته ای 
که در شــناخت مهدویت ضرورت دارد، این 
اســت که حکومت مهدی)عج( آغاز حرکت 
اصلی انسان است، نه پایان کار، و این حُسن 
مهم آرمان های اسلامی است. به تعبیر شهید 
مطهری، در هر مکتبی وقتی آرمانش محقق 
شــود، دیگر کار آن مکتب تمام می شــود و 
می میرد؛ اما انسانی که نبردهای با باطل را به 
اتمام رسانده، هنوز اصل »فاستبقوا الخیرات« 
جلو چشمش خودنمایی می کند. او که نقص ها 
را برطرف کرده، تازه در ابتدای سیر صعودی  
خود اســت که باید بالا رود و این سیر، منتها 
و نهایت ندارد و هرچه بالا رود، در دســتگاه 
هستی برای او امکان بالاتر رفتن هست و شاید 
فلسفه رشد فوق العاده علمی و معنوی مردم 

در عصر ظهور همین نکته باشد.
ادامه دارد

درانتظارمنجی

۴۴درصدتالابهامستعدغبارخیزیاست۱۷مبتلایقطعیبهویروسکرونایجهشیافتهشناساییشدند
ایرنا: رئیس مرکز اطلاع رســانی و روابط عمومی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشــکی گفت: ۱۷ بیمار قطعی مبتلا به ویروس 
جهش یافته انگلیسی تاکنون در ایران شناسایی شدند و خطر گسترش سریع این ویروس جدی است. کیانوش جهانپور افزود: هفت نفر از 
این افراد که به طور قطعی به ویروس کرونای جهش یافته انگلیسی مبتلا شده اند در استان قزوین هستند به همین علت مقررات ویژه ای 
برای شناسایی و کنترل شیوع این بیماری در استان قزوین اجرا می شــود. وی ادامه داد: ویروس جهش یافته انگلیسی سرعت انتقال 
بیشتری نسبت به ویروس قبلی کرونا دارد به همین علت رعایت فاصله گذاری فیزیکی، استفاده از ماسک در اماکن عمومی و پرهیز از هر 
گونه دورهمی و تجمع بسیار ضروری است زیرا نشانه هایی از خطر خیز چهارم کرونا در برخی استان ها مشاهده شده که بسیار خطرناک تر 

از خیزهای قبلی کرونا در ایران است.

تسنیم: معاون محیط زیست دریایی سازمان حفاظت محیط زیست گفت: از سه میلیون و ۴۰۰ هزار هکتار تالابی که در کشور شناسایی 
کردیم، یک میلیون و ۴6۳ هزار هکتار یعنی معادل ۴۴ درصد از آن مستعد و دارای پتانسیل غبارخیزی است. احمدرضا لاهیجان زاده در 
مراسم بزرگداشت پنجاهمین سالگرد کنوانسیون رامسر با تاکید بر اینکه تالاب ها اعجاز خداوند هستند، افزود: کنوانسیون رامسر، اولین 
معاهده بین المللی دنیا در حفظ محیط زیست است و از طرف دیگر، این کنوانسیون بزرگ ترین شبکه مناطق حفاظت شده دنیاست و 
همزمان ۱۷۱ کشور متعهد شدند که 2۴۰۰ تالاب را به مساحت 25۰ میلیون هکتار حفاظت کنند. وی با اشاره به اتمام تدوین برنامه 
مدیریت جامع ۱۹ تالاب کشور تصریح کرد: برنامه مدیریت جامع ۱5 تالاب دیگر نیز در حال نهایی شدن است. وی با بیان اینکه 25 تالاب 

ایران در کنوانسیون رامسر ثبت شده، به پیگیری ثبت هشت تالاب دیگر اشاره کرد.

آموزشبهداشت

شهر خبر: وزیر بهداشت با بیان اینکه امسال سال بسیار سختی در رابطه با منابع بود، گفت: یک تفکر حسابگرانه 
توانست وزارت خانه را مدیریت کند وگرنه تردید نکنید که اگر با ولنگاری و بدون نگاه آینده نگر وارد دل کار می شدیم 
حتماً زمین می خوردیم. سعید نمکی در جشنواره بیمارستان بهره ور در دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی،  ضمن 
تقدیر از زحمات دکتر زالی رئیس دانشگاه علوم پزشکی شهیدبهشتی و همکارانشان در این دانشگاه، عنوان کرد: 
دکتر زالی علاوه بر لیاقت و هوشمندی با دوراندیشی کمک های زیادی به بنده در عرصه مدیریت بیماری کووید ۱۹ 
در کلانشهر تهران و فراتر از آن ارائه کردند که از ایشان سپاسگزارم. وی همچنین با درود بر روح بلند شهدای سلامت 
و عزیزانی که در این راه جان خود را فدا کردند، گفت: داغ جگرسوز این عزیزان را همیشه با خود خواهم داشت و 
می دانم که تعداد زیادی از این عزیزان قربانی سهل انگاری و عدم رعایت دیگران شدند و این مسئله را نمی بخشم. 
دکتر نمکی گفت: متاسفانه کشور ما در زمینه ارتقای کیفیت زندگی مشکلات زیادی دارد و براین اساس باید در 
وزارت بهداشت برای افزایش بهره وری در سایر بخش ها و معاونت ها و فراتر از بیمارستان ها اقدام کنیم. وی با تاکید 
بر مسئله اهمیت بهره وری در مسائل خرد و کلان کشور، عنوان کرد: باید این تحول ذهنی ایجاد شود که این مملکت 
با منابع محدود نیازمند اندیشه هایی است که بر روی افزایش بهره وری فکر کنند. تنها راه برون رفت یک کشور از 

مشکلات اقتصادی در تمام عرصه ها،  نگاه بهره ورانه نسبت به تمام منابع کشور است.

ایسنا: وزیر آموزش و پرورش با بیان اینکه مهم ترین هدف تعلیم و تربیت پرورش افرادی مستقل و با مسئولیت 
است، گفت: سند 2۰۳۰ مبنای عمل در کشور ما نیست؛ زیرا انســانی باید پرورش یابد که تمدن نوین اسلامی 
را پایه گذاری کند. محسن حاجی میرزایی در دومین روز از پنجمین دوره توانمندسازی مدیران و مربیان قرآنی 
سراسر کشور که از طریق شبکه شاد پخش شد با بیان اینکه قرآن آمده تا انسان را در مسیر تعلیم و تربیت هدایت 
کند، گفت: سند تحول مبتنی بر تمدن اسلامی شکل گرفته تا چنین جامعه الهی در کشور ایجاد شود. خداوند به 
انسان ها با توجه به توانایی آموختن، پرورش یافتن و انتخاب کردن، کرامت و جایگاه والایی عطا کرده است. انسان 
در آفرینش خود قابلیت ممتاز تغییر شکل را دارد، بنابراین انسان گل سرسبد آفرینش محسوب می شود که مورد 
توجه خداوند قرار گرفته است. وی افزود: خداوند انسان را مظهر اسماء جلالیه و جمالیه قرار داده و خلقت در مدار 
انسان شکل می گیرد. تمام آیات قرآن کریم حکایت از این دارد که تمام هستی در تسخیر انسان است و این موضوع 
نشان دهنده جایگاه والای انسان است که با آموختن می تواند به این جایگاه برسد. حاجی میرزایی با بیان اینکه 
تفاوت انسان ها و جوامع با یکدیگر در کمیت و کیفیت آموزش و پرورش است، اظهار کرد: امر پر اهمیت آموزش به 
سه قابلیت ممتاز دیدن، شنیدن و اندیشیدن متکی است که اهداف فرد و جامعه را محقق می کند، در واقع انسان 
می تواند ببیند، بشنود و در آن تعقل کند. همه اکتشافات بشر از ابتدای خلقت تا کنون مرهون این سه قابلیت است.

وزیر بهداشت:
99، سال سختی در حوزه منابع بود

وزیر آموزش و پرورش:
سند ۲۰۳۰ مبنای عمل در کشور ما نیست

عکسخبر

 جشنواره بازی های بومی و محلی خراسان شمالی در پنج رشته ویژه 
آقایان و بانوان با رعایت پروتکل های بهداشتی در مجموعه ورزشی 
شهید علیدخت بجنورد برگزار شد. 
وحید خادمی/ ایرنا

 جشنواره بازی های بومی و محلی 
خراسان شمالی

دریا وفایی/  گروه پارلمانی
daryavafaei2009@gmil.com

دردسرهای مدارس و دانشگاه های مجازی و اینترنت، 
چالشی بود که از اواخر شهریور سال جاری ایجاد شد. 
موضوعی که حمیدرضــا حاجی بابایی وزیرآموزش 
و پرورش دردولت دهم و رئیس کمیســیون برنامه 
و بودجه در مجلــس یازدهم نیز طــی گفت وگو با 
»نسل فردا«  بازگشایی درشهریورماه را اشتباه بزرگ 
خواند و گفت: تمام اتفاقات دلخراش که شــاهدش 
بوده و هستیم، بازتاب آن تصمیم غلط در بازگشایی 
دفعتی تمامی مدارس در ۱5 شهریورماه بود. وقتی 
نه سازو کار درستی داریم نه زیرساخت لازم و کافی 
معلوم است نتیجه اش آن می شــود که می بینیم.... 
البته مدت ها قبل از شــروع سال تحصیلی کرونایی 
قرار را بر این گذاشته بودند که به همه مراکز آموزشی 
به ویژه مدارس و دانشگاه ها اینترنت رایگان بدهند تا 
حداقل از این طریق روزبه روز دغدغه ها و پیامدهایش 
عمیق تر نشود، اما این سناریو هم مانند تجارب قبلی، 
مقدمه ای شــادمانه و پرشــور و ادامه ای بس حزین 
داشت. نه کســی اینترنت رایگان گرفت و نه حتی 

آنتن دهی را قوی یافت.

حالا به گفته محمدمهدی زاهدی عضو کمیســیون 
آموزش مجلس شــورای اســلامی، چهار میلیون 
دانش آموز مانده وآموزش ناقــص و بی کیفیتی که 
ماحصل عدم دسترسی به تبلت و اینترنت و سیستم 
شاد اســت. او نیز درگفت وگو با »نسل فردا« ضمن 
انتقاد شدید از وضعیت موجود آنتن دهی و اینترنت 
کشــور خطاب به وزیر ارتباطات تصریح کرد: جناب 
آذری یقین بدانید که در افت تحصیلی دانش آموزان 
و حتی دانشــجویان شما نیزشــریک هستید. این 
نماینده مردم کرمــان در مجلس یازدهم که البته تا 
مدتی پیش کرسی نشین ریاست کمیسیون آموزش 
مجلس یازدهم بود اما به بیان خودش، به دلیل ابتلا 
به کرونا این صندلی را از دست داده، این بار در مقام 
عضو کمیســیون آموزش مجلس شورای اسلامی از 
رسانه ها خواست تا موضوع را پیگیری کنند. او یادآور 
شد: مجلس کارش شــده تذکر دادن ولی کو گوش 
شنوا؟ زاهدی با بیان اینکه »نیمی از سال تحصیلی 

تمام شد و قول هایی که دادند عملی نشد« یادآورشد: 
جناب وزیر ارتباطات وعده های زیادی داده که عمل 
نکرده چه دربحث اینترنت رایگان برای دانش آموزان 
و دانشــجویان و چه برای فرهنگیان که از سیستم 
شاد استفاده می کنند. همچنین از سرعت اینترنت 
که بچه ها بتوانند همزمان درکشــور از سیستم شاد 
استفاده کنند هنوز در بسیاری از نقاط کشور خبری 
نیست. در بعضی از شهرها و روستاهای دور افتاده هم 

که اصلًا اینترنت نداریم.
هرچند بگو مگوهای اهالی سیاست در هر زمینه ای که 
باشد هیچ گاه تمامی ندارد اما خوب است، فراموششان 
نشود که بنا به تاکید سازمان جهانی بهداشت، معلوم 
نیست چه زمانی دنیا از شــر ویروس منحوس کرونا 
نجات می یابد. این عضو کمیسیون آموزش مجلس 
تصریح می کند»این کار اجرایی اســت و کمیسیون 
و مجلس فقط می توانند تذکر بدهند وبارها پیرامون 
موضوع چه درکمیسیون و چه صحن به جناب وزیر 

ودولت تذکرات زیادی داده شــده است«، اگرچه 
ظاهراً صحبتی منطقی است اما به نظر می رسد یکی از 
وظایف و وعده هایی هم که وکلای مردم قبل از ورود 
به خانه ملت سردادند، پیگیری و رفع مشکلات جامعه 
بوده اســت. به هرترتیب دو سه هفته ای می شود که 
بنا به اعلام وزارت آموزش و پــرورش، دانش آموزان 
مقاطع مختلــف تحصیلی حضورشــان در مدارس 
با رعایت پروتکل های بهداشــتی از سرگرفته شده 
اســت و آن گروه از محصلان ســرگردان در وادی 
آموزش، دانشجویانی هستند که با انبوهی از دروس و 
تکالیف و پروژه های تحقیقاتی مواجهند. اتفاقاً وقتی 
از منصور غلامی وزیر علوم تحقیقــات و فناوری در 
مورد این تصمیم تبعیض گونه ســوالاتی پرسیدیم 
جواب داد: نیم سال دوم تحصیلی دانشگاه ها همچنان 
مجازی است و هرزمان ستاد ملی کرونا اجازه شرایط 
حضوری دانشــجویان در دانشــگاه ها را صادر کند 
شرایط حضور دانشجویان مهیاست. درباره اینکه چرا 
وعده اینترنت رایگان هم محقق نشد توصیه می شود از 
خود جناب وزیر پیگیر شوید... به عبارتی دانشجویان 
عزیز خیالتان راحت، حالاحالاها نه از اینترنت رایگان 

خبری است و نه میز و صندلی دانشگاه حقیقی.

عضو کمیسیون آموزش مجلس شورای اسلامی:

سال رفت و قول ها عملی نشد


